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 واکاوی گفته های عباس عراقچی، از فرصت محدود دیپلماتیک تا  احتمال ازسرگیری مذاکره با  اروپا

پرهیز  از  دیپلماسی شتابزده
سیـاستسیـاست

 عبدالرحمن فتح الهی: عبــاس عراقچی، وزیر امور خارجه کشــورمان، 
شنبه شــب بــا حضــور در برنامه گفت وگــوی ویژه خبری به تشــریح 
پرونده های جاری در حوزه سیاست خارجی پرداخت. سکاندار سیاست 
خارجی در این گفت وگو و در پاســخ به سؤالی درباره اخبار منتشر شده 
ناظر بر دیدار ایلان ماســک با امیر ســعید ایروانی با قاطعیت تأکید کرد 
«این اتفاق نیفتاده اســت و این خبرسازی ای بود که از سوی رسانه های 
آمریکایی انجام شــد و می توان اهداف پشت این موضوع را نیز حدس 
زد». عراقچی با بیان اینکه «هیچ یک از ســفارتخانه های ما اجازه ندارند 
که بدون هماهنگی چنین دیدارهایی را انجام دهند و آنچه در این زمینه 
منتشر شد، خبرســازی بود»، عنوان کرد «من صبح روز جمعه این خبر 
را دیدم و نگاه ما این بود که این خبرســازی ارزش پاســخ گویی ندارد و 
بــا همکاران خــود در نمایندگی ایران در ســازمان ملل نیز که صحبت 
کردیــم، آنها معتقد بودند که این خبر ارزش پاســخ گویی ندارد. بعد از 
آن با توجه به گسترش انتشار خبر، همکاران ما در نیویورک در این زمینه 
موضع گیری کردند که به نظر می رسد این موضع گیری کمی مبهم بود 
و موجب شد تصورات در این زمینه افزایش پیدا کند. امروز نیز مشاهده 
کردیم که این موضوع بازتاب گســترده ای در رسانه های داخل و خارج 
داشته و عده ای له یا علیه آن اظهارنظر کرده بودند. در همین چارچوب 

من از سخنگوی وزارت خارجه خواستم این خبر را تکذیب کنند».
به گفته عراقچی، «خبر منتشرشده، خبرسازی بود و در واقع به نظر 
می رسد شاید یک فضاسنجی از سوی برخی از رسانه های آمریکایی نیز 
بوده که ببینند چنین زمینه ای وجود دارد یا نه». مسئول سیاست خارجی 
کشور ســخنانس را این گونه ادامه داد «درحال حاضر چنین اراده ای در 
این زمینه از سوی ما وجود ندارد. چنین چیزی را نیز مصلحت نمی دانیم 
و چنین درخواستی از طرف ما نیست و ما منتظر هستیم که سیاست های 
جدید آمریکا اعلام شــود و براساس سیاســت ها و عمل آنها در سطح 
بالای کشــور تصمیم می گیریم». او با رد اظهارنظر مجری برنامه مبنی 
بــر اینکــه وزارت خارجه در واکنش بــه این خبر تأخیر زیادی داشــته 
اســت، این را هم مطرح کرد «من فکر می کنم تأخیر زیادی ایجاد نشد و 
همان طورکه اشاره کردم، ما اول فکر می کردیم که این خبرسازی ارزش 

پاسخ گویی ندارد».
عراقچی در پاسخ به ســؤالی درباره احتمال صدور قطع نامه علیه 
ایران در جلســه آتی شورای حکام و تلاش تروئیکای اروپا، تصریح کرد: 
«صحبت هایی مطرح اســت که ممکن اســت قطع نامه ای در شورای 
حکام علیه ایران تصویب شــود. خودشــان بارها این موضوع را تجربه 
کرده اند، هر بار که قطع نامه ای صادر شده و حرکتی علیه ما انجام شده 
اســت، ما هم متقابلا جواب داده ایم. الان هم به آقای گروسی صراحتا 
این موضوع گفته شده است. آقای دکتر اسلامی هم فرمودند، بنده هم 
اینجا تکرار می کنم که اگر قطع نامه ای علیه ما صادر شــود، با اقدامات 
متقابــل ایران مواجه خواهد شــد و مــا در برنامه هســته ای خودمان 
اقدامــات جدیدی را اجرا خواهیم کرد که حتما آنها دوســت نخواهند 

داشــت». وزیر خارجــه ایران در ادامه همین گفت وگــو، «توجه اصلی 
سیاســت خارجی دولت چهاردهم را ناظر بر منطقه یعنی همسایگان 
و بعد از آن هم کشــورهای عضو بریکس دانســت». وزیر امور خارجه 
جمهوری اســلامی ایران همچنیــن در موضوع اف ای تی اف و ســؤال 
مجری این گفت وگوی تلویزیونی مبنی بر اینکه عده ای معتقدند پیوستن 
به اف ای تی اف یک نوع خودتحریمی است و دورزدن تحریم ها را مشکل 
می کند، خاطرنشان کرد «موضوع اف ای تی اف بحث دامنه داری است و 
این موضوع درحال حاضر در مجمع تشــخیص مصلحت نظام در حال 
بررسی اســت. موافقان و مخالفان پیوستن به اف ای تی اف دلایل خود 
را دارند و مجموعه این دلایل باعث شــده هنوز تصمیمی در این زمینه 

گرفته نشود».
مســئول دیپلماســی کشــور درباره تنش تهران-تل آویو هم چنین 
گفت «موضع ما از همان فردای حمله رژیم صهیونیســتی روشن بوده 
اســت. این یک تهاجم جدید به جمهوری اسلامی ایران است و ما حق 
پاسخ گویی را براساس حقوق بین الملل و منشور ملل متحد داریم. این 
حق برای برای ما محفوظ اســت و زمــان و چگونگی آن را خود ما در 
زمان و شــرایط مقتضی تعیین می کنیم. جمهوری اسلامی ثابت کرده 
همواره حکیمانه و هوشمندانه رفتار کرده و تصمیمات خود را براساس 
سه اصل عزت، حکمت و مصلحت گرفته است». در کنار آنچه عباس 
عراقچــی در این گفت وگــوی تلویزیونی مطرح کرد، چند ســرفصل از 
مواضع وزیر امور خارجه حائز اهمیــت جلوه می کند، بنابراین جا دارد 

این سرفصل ها بیشتر واکاوی شود.

علی اکبر فرازی: برجام ۲۰۱۵ دیگر قابلیت احیا ندارد، اما می تواند مسیر 
مذاکرات پیش رو را با دولت دوم ترامپ روشن کند

در ادامــه گفت وگوی شنبه شــب عراقچی، او 
سراغی از برجام هم گرفت و تلویحا مرگ آن را 
اعلام کــرد، چراکه به گفتــه او «اگر مذاکرات 
هســته ای اکنون آغاز شــود، برجــام دیگر آن 
خاصیت سابق را ندارد و به شکل موجود خود، 
عینا نمی تواند احیا شود. ممکن است به عنوان مرجع استفاده شود، اما 
دیگر برای ما آن خاصیت ســابق را ندارد و ما باید وارد مذاکراتی شویم 
که به یک توافق ممکن بتوانیم برسیم». سکاندار سیاست خارجی کشور 
به مکانیســم ماشه هم اشاره کرد و درباره امکان رفع نقص های برجام 
از جمله مکانســیم ماشــه در توافق آینــده با احتیاط بیــان کرد «الان 
نمی تــوان پیش بینی کرد، چراکه مذاکرات جدید آغاز نشــده اســت». 
با وجو داین عراقچی تأکید کرد «اگر مذاکرات هم شــروع شــود، فرصت 
محدودی خواهد داشــت، چراکه در اکتبــر ۲۰۲۵ زمان پایان قطع نامه 
۲۲۳۱ کــه قطع نامه برجام اســت، خواهــد بود. وقتی کــه قطع نامه 
به صورت خودکار منحل شــود، دیگر اسنپ بک از بین خواهد رفت. اگر 
توافق جدیدی حاصل نشــود، ما با یک شرایط بحرانی مواجه خواهیم 

بود و ممکن است کشورهای اروپایی که در برجام حضور دارند، به  دنبال 
اسنپ بک بروند اما نمی توانم درباره یک سال آینده قضاوت کنم».

وزیر خارجه ایران اگرچه معتقد بــود «فرصت برای مذاکرات هنوز 
وجــود دارد»، اما به نظــر او «این فرصت محدود اســت و برای چنین 
مذاکرات پیچیده ای، یک سال زمان خیلی زیادی نیست، به ویژه با وجود 
بحران هــای منطقه ای و بین المللــی. وقتی هم آغاز شــود، مذاکرات 
مشــکلی خواهد بود. البته ما برای این مذاکــرات آمادگی کامل داریم 
و پنجره های دیپلماســی را باز می دانیم، به  شرطی که اراده واقعی در 
طرف های مقابل ما وجود داشته باشد. در غیر این صورت، ما مسیر دیگری 
را خواهیم رفت و ما برای هر مســیری آمادگی داریم. همان طورکه در 
قضیه حمله رژیم صهیونیستی گفتیم ایران برای هر سناریویی آمادگی 
دارد، در اینجا هم به کشــورهای غربی می گوییم مســیر هسته ای ما در 
یک ســال آینده، مسیر حساس و پیچیده ای خواهد بود ولی ما برای هر 
ســناریویی آمادگی داریم؛ اگر به نقطه تقابل برســیم یا همکاری، برای 
آن آمادگــی داریم». البته عراقچی این را هم متذکر شــد که «هم زمان 
بحث منطقه و درگیری ها، شــرایط را برای گفت وگو و مذاکره سخت تر 
کرد و مسئله اوکراین و اروپا کماکان وجود دارد. برای اروپایی ها موضوع 
اوکراین جدی اســت و تقریبا برای اولین بار از جنگ جهانی دوم، از دید 
آنها به خاک اروپا تهاجم شــده و تهدیدی که آنها احســاس می کنند، 
موضوع را پیچیده کرده اســت. موضوع هسته ای ما هم پیچیدگی های 
خــاص خــود را دارد، بنابراین ورود به یک دوره مذاکــرات جدید با این 
موانع مواجه اســت اما من فکر می کنم دیپلماســی می تواند همچنان 

به کار گرفته شود».
 پیــرو اظهارنظرهــای عراقچی دربــاره ناکارآمدی برجــام، فرصت 
محدود مذاکــرات و پیچیدگی گفت وگوهای پیــش رو، علی اکبر فرازی 
در گپ و گفــت خود با «شــرق»، پیش از هرچیز و به شــکل تلویحی از 
مــرگ برجام گفت و به اعتقاد او نیز: «حتــی در صورت آغاز مذاکرات، 
چه با طرف های اروپایی و چه با طرف های آمریکایی، برجام سال ۲۰۱۵ 
دیگر پتانســیلی برای احیا ندارد». اما درعین حال، سفیر پیشین ایران در 
رومانی یادآور می شــود: «متدولوژی و مسیر مذاکرات منتهی به توافق 
ســال ۲۰۱۵ می تواند ریل گذاری مناسبی برای مذاکرات پیش رو باشد». 
از این رو به باور این تحلیلگر ارشــد مسائل بین الملل: «هنوز برجام سال 
۲۰۱۵ مرجعیت خود را در مذاکرات آتی خواهد داشت». به بیان دیگر، 
سفیر اسبق کشورمان در قبرس می گوید: «برجام قابلیت احیا ندارد، اما 

می تواند مسیر مذاکرات پیش رو را با دولت دوم ترامپ روشن کند».
سفیر پیشــین ایران در مجارســتان تحلیل خود را با واکاوی بخش 
دیگری از گفته های عراقچی درباره احتمال فعال شدن مکانیسم ماشه 
توسط کشــورهای اروپایی تا پیش از اکتبر ســال ۲۰۲۵ (مهرماه ۱۴۰۴) 
ادامه می دهد و یادآور می شــود: «این اقدام ســه کشــور اروپایی عضو 
برجام تا حدود بســیار زیادی متأثر از اقتضائات مربوط به جنگ اوکراین 
و نیز شــرایط مربوط به جنگ غزه است». از طرف دیگر به باور تحلیلگر 

ارشد مســائل اروپا: «آلمان، فرانسه و انگلســتان در دولت دوم دونالد 
ترامپ ســعی دارند اســتقلال سیاسی بیشــتری را در قبال موضوعات 
اجرائی کند». چرا که از منظر او: «اختلافات دو ســوی آتلانتیک پیرامون 
موضوع ناتو و همکاری های قاره ســبز و ایالات متحده باعث گســل و 
شــکاف دو طرف خواهد شــد». به همین دلیل فرازی تصریح می کند: 
«جمهوری اســلامی ایران، هم باید سناریوهای لازم برای آغاز گفت وگو 
با طرف های اروپایی را داشــته باشــد و هم تلاش های مجزایی را برای 

تنش زدایی با دولت دوم دونالد ترامپ در دستور کار قرار دهد».
در بخش دیگری از تحلیل مفســر ارشــد حوزه سیاست خارجی با 
«شــرق»، او خاطرنشان می کند: «اکنون نشســت فصلی شورای حکام 
طی روزهای آتی مشــخص می کند که مسیر مد نظر سه کشور اروپایی 
عضو برجام برای فعال کردن مکانیســم ماشــه چگونــه خواهد بود». 
چرا که به گفته سفیر اسبق ایران در رومانی: «اگر درنهایت گروسی نتواند 
آلمان، فرانســه و انگلستان را قانع کند که از صدور قطع نامه ضدایرانی 
خــودداری کنــد، خود به خود بســترهای اولیــه برای ارســال پرونده 
فعالیت های هسته ای ایران به شورای امنیت و آغاز پروسه حقوقی برای 
فعال کردن مکانیسم ماشه شکل خواهد گرفت». در این صورت فرازی 
اذعان دارد: «فرصت محدود ایران برای مذاکرات با غرب، محدودتر هم 
خواهد شد. چون اروپایی ها قطعا تا پیش از مهرماه سال آتی و حتی در 
اوایل ســال ۱۴۰۴ به سمت فعال کردن مکانیسم ماشه و بازگشت شش 

قطع نامه حرکت می کنند».

 امیرعلی ابوالفتح: تهــران در دوره گذار تــا روی کار آمدن دولت دوم 
ترامپ، نباید با شتابزدگی عمل کند

یکی از مهم ترین موضوعاتی که عراقچی به آن 
ورود کــرد، دربــاره کابینه احتمالــی ترامپ و 
افرادی که در این زمینه تاکنون معرفی شده اند 
بود. از نظر وزیر امور خارجه: «افرادی که تا الان 
معرفی و به کار گرفته شده اند، از یک خصلت 
تندروی و رادیکال در حمایت از رژیم صهیونیســتی برخوردار یا به این 
خصلت ها معروف هستند». مسئول سیاست خارجی کشور با بیان اینکه 
«مــا برای این افــراد و برخی اظهارنظرهای مطرح شــده اهمیت قائل 
نیستیم و اهداف و سیاست های ما روشن است»، یادآور شد: «ما منتظر 
می مانیــم تا ببینیم که آنها چگونه عمل و حرکت می کنند و با توجه به 
حرکــت آنهــا در صحنه، عمــل خود را تنظیــم می کنیم». ســکاندار 
دیپلماسی جمهوری اســلامی ایران، ضمن بیان این نکته که «در دوره 
اول ریاســت جمهوری ترامپ نیز در ابتدا چنین افرادی که به کابینه او 
آمدند و بعد جابه جا شــدند که در این زمینــه می توان به افرادی چون 
بولتون که یک ضدایرانی بود، اشاره کنیم و بعد از مدتی او جابه جا شد»، 
ادامه داد: «شــاید یکی از ویژگی های دولت اول ترامپ این بود که هیچ 
چیزی استمرار نداشت و همین موضوع باعث شده بود که نگاه دنیا به 

آن نگاه بی اعتمادی باشد». در مجموع عراقچی معتقد بود: «الان زود 
اســت که بخواهیم قضاوتی کنیــم و منتظر می مانیم کــه ببینیم آنها 

سیاست های خود را چگونه تنظیم و اعلام می کنند».
در سایه آنچه مطرح شــد، امیرعلی ابوالفتح، دیگر کارشناسی بود 
که طی گفت وگویش با «شــرق» و در تحلیــل و واکاوی مواضع عباس 
عراقچی، هم درباره دیدار ایلان ماسک و ایروانی و همچنین نگاه دولت 
دونالــد ترامپ به ایران، ابتــدا به موضوع تکذیب ایــن ملاقات از زبان 
ســخنگو و وزیر امور خارجه اشاره دارد و به باورش: «باید پیش فرض را 
بر عدم انجام این دیدار گذاشت، مگر آنکه آمریکایی ها اسناد و مدارکی 
را ارائه کنند که کوچک ترین شــکی بــرای انجام این دیدار باقی نماند». 
بنابراین تا آن زمان تحلیلگر ارشــد مســائل آمریکا، «اصل را بر تکذیب 
اســماعیل بقائی و عباس عراقچی می گذارد و باور دارد چنین دیداری 

انجام نشده است».
مفســر حوزه بین الملل در تبییــن نگاه مد نظر دولــت دوم دونالد 
ترامپ به ایران، اذعان دارد: «دولت جدید در کاخ سفید اساسا به دنبال 
تنش زدایی، مذاکره و توافق با ایران اســت». اما توافقی که به گفته این 
کارشناس، «ایدئال دونالد ترامپ باشد، نه آن توافقی که از دل مذاکرات 
برابر و برای شکل گیری معادله برد-برد باشد». بنابراین از نظر ابوالفتح: 
«اکنون هیچ فرصت مناسبی برای مذاکره با دولت دونالد ترامپ وجود 
ندارد، مگر آنکه تهران پیش شــرط های مد نظــر دولت جدید آمریکا را 
بعد از ۲۰ ژانویه برای توافق بپذیرد». به همین دلیل او تصریح می کند: 
«تهــران در دوره گــذار تــا روی کار آمــدن دولت دوم ترامــپ نباید با 
شتاب زدگی عمل کند». بااین حال این استاد دانشگاه قضاوت نهایی را به 
بعد از روی کار آمدن دولت دونالد ترامپ واگذار می کند و معتقد است: 
«باید منتظر ماند و دید که پس از روی کار آمدن دولت دوم ترامپ، تیم 
سیاســت خارجی، امنیتی، نظامی و دفاعی او چه نگاه و راهبردی را در 
قبال جمهوری اسلامی ایران پیاده می کنند و بعد از آن، تهران متناسب 

با شرایط، وارد سناریوسازی برای مذاکره یا توافق خواهد شد».
با چنین خوانشــی، ابوالفتــح این را هم متذکر می شــود: «تا اکنون 
تهران ثابت کرده اســت فشــار را با فشار و حســن نیت را با حسن نیت 
جــواب می دهد و باید دید که دولت ترامپ با فشــار یا حســن نیت در 
قبال ایران رفتار خواهد کرد». کارشــناس ارشد مسائل آمریکا با نگاهی 
بــه نامزدهای تصدی پســت های امنیتی، نظامی و دفاعی و سیاســت 
خارجی دولت جدید دونالد ترامپ، ایــن دولت را به مراتب رادیکال تر، 
تهاجمی تر و عمل گراتر از دولت اول ترامپ، مشخصا در قبال غرب آسیا 
و اســرائیل ارزیابی می کند و این فارغ از آن اســت کــه این تیم تندرو و 
مهاجم چه نگاهی به جنگ اوکراین، روسیه، چین، اروپا ناتو و... خواهد 
داشت». با این حال ابوالفتح معترف است: «اگر درنهایت این نامزدها به 
پست های مد نظر خود دست پیدا کنند، برنده نهایی روی کار آمدن چنین 
دولت تندرویی که در تاریخ آمریکا تقریبا کم سابقه است، صرفا اسرائیل 

خواهد بود».


